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7ΡΕ/Σ ημέρες πριν, τα σύννεφα είναι πυκνά και δεν προμηνύουν επιτυχές αποτέλεσμα, δηλώνει στην «Ε» ο καθηγητής Δ. Θ. Τσάτσος

Δ. τοαίοος: Νάνο ένα θαύμα θα ονκι ιη Διαοκεφη κορυφής οαι Νίκαια
Συνέντευξη οτους ΠΑΝ ΝΑ ΠΑΠΑΔΑΚΟΥ,

ΧΡΥΣΟΣΤΟΜΟ ΜΠΙΚΑΤΖΙΚ

Σ τις 19.00 του Σαββάτου 25 Νοεμβρίου, στο Val 
Duchesse των Βρυξελλών, ολοκληρώθηκε η 
τελευταία διήμερη συνεδρίαση της Διακυβερνητικής 

Διάσκεψης σε επίπεδο εθνικών αντιπροσώπων. Από το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο συμμετείχαν οι κ. Δ. Τσάτσος και 
Ε. Brok, ενώ από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ο κ. Μ. 
Barnier. Την Ελλάδα εκπροσωπούσε ο καθηγητής κ. Τ. 
Ιωακειμίδης.

Τα τελευταία λεπτά αυτής της συνεδρίασης σφραγίστηκαν από 
την οξύτατη επίθεση του Βρετανού αντιπροσώπου κατά τού κ. 
Τσάτσου για το θέμα του Χάρτη των Θεμελιωδών Δικαιωμάτων 
και η συνέντευξη που ακολουθεί δόθηκε στην «Ε» με νωπές αυτές 
τις εντυπώσεις. Η συνεδρίαση αυτή φαίνεται πως επιβεβαιώνει 
την απαισιοδοξία του κ. Τσάτσου όπως πρόσφατα την είχε δημό
σια εκφράσει.

Οι συνεδριάσεις αυτές της Διακυβερνητικής Διάσκεψης είχαν 
σκοπό την εξέταση του σχεδίου για τη νέα Συνθήκη της Ευρωπαϊ
κής Ενωσης που θα αντικαταστήσει τη Συνθήκη του Αμστερνταμ. 
Κάτι δηλαδή που θα αποφασιστεί στη Διάσκεψη Κορυφής στη Νί
καια στις 7-9 Δεκεμβρίου -ίσως και στις 10 Δεκεμβρίου εάν δεν 
καταλήξουν σε συμφωνία.

Υπενθυμίζουμε ότι στη Διάσκεψη Κορυφής του Ελσίνκι συμ- 
φωνήθηκε η συμμετοχή του προέδρου του Ε.Κ. και δύο μελών του 
στη Διακυβερνητική Διάσκεψη
του 2000. Ο πρόεδρος μετέχει 
στις σύντομες συναντήσεις με 
τους υπουργούς Εξωτερικών, 
ενώ οι δύο εκπρόσωποι, ο κ. 
Ελμαρ Μπροκ, από το Ευρω
παϊκό Λαϊκό Κόμμα, και ο κ. Δ. 
Τσάτσος, από το Ευρωπαϊκό 
Σοσιαλιστικό Κόμμα, συμμετέ
χουν σε όλα τα επίπεδα της 
προπαραοκευής της νέας Συν
θήκης. Ωστόσο, το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο δεν έχει αρμοδιό
τητα έγκρισης ή επικύρωσης 
της Συνθήκης. Θα εκφέρει, με
τά τη Νίκαια, πάντως, τη γνώμη 
του, εισηγούμενο έτσι εμμέσως 
αλλά σαφώς την υπερψήφιση ή 
καταψήφιση της Συνθήκης από 
τα εθνικά κοινοβούλια.

-  Ποια εξέλιξη παίρνουν τα 
πράγματα έπειτα από τις τε
λευταίες συνεδριάσεις της 
Διακυβερνητικής; 
«Φοβούμαι πως οι αρνητικές 

ενδείξεις αυξάνονται. Κανένας 
από τους δύο βασικούς άξονες 
της μεταρρύθμισης, δηλαδή ού
τε η αποτελεσματικότητα των

θεσμών για μια Ευρώπη 27 
κρατών, ούτε η μείωση του δη
μοκρατικού ελλείμματος, που 
σημαίνει κυρίως ενεργότερη 
συμμετοχή των Ευρωπαίων πο
λιτών, προχωρούν ικανοποιητι
κά.

Οι μεν θεσμικές μεταρρυθμί
σεις είτε δεν προχωρούν (κυ
ρίως η μετάβαση από την ομο
φωνία στην ειδική πλειοψηφία, 
με εξαίρεση θέματα συνταγμα
τικά ή καίριας σημασίας για έ
να κράτος, αλλά π.χ. και η ανα
διάρθρωση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής) ή καταφεύγουμε σε 
μεταβατικές λύσεις (πάλι σε 
σχέση με την Ευρωπαϊκή Επι
τροπή, την ανακατανομή των ε
δρών στο Ευρωπαϊκό Κοινο
βούλιο κ.λπ.).

Το μεγάλο πρόβλημα, δε, υ
πάρχει στο θέμα της μη μείω
σης, ίσως μάλιστα αύξησης του 
δημοκρατικού ελλείμματος. Το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υ
πήρξε ιδιαίτερα μαχητικό στο 
θέμα αυτό και είχε, δι’ εμού,

«Η Ευρώπη χρειάζεται Σύνταγμα 
όχι βέβαια για να καταστεί κράτος, 

αλλά ακριβώς για να εξασφαλιστεί ότι 
δεν θα γίνει κράτος και ότι θα μείνει 

πίστη στο ιστορικό της νόημα ως ένωση 
και λαών και κρατών».

σοβαρή σύγκρουση με την 
Αγγλία».

Τα ΟεμεΠιώδη 
δικαιώματα

-  Τι ακριβώς συνέβη; Ποια 
ήταν στάση που κράτησε η 

. Ελλάδα;
«Το Κοινοβούλιο αξιώνει τη 

νομικά δεσμευτική ένταξη του 
Χάρτη Θεμελιωδών Δικαιωμά
των στη Συνθήκη. Πρόκειται 
για ένα κείμενο το οποίο συ
ντάχθηκε από έμπειρους νομι
κούς όλων των κρατών-μελών, 
είναι προϊόν επίπονης εργα

σίας μηνών και αποβλέπει στη 
μεγαλύτερη κατοχύρωση των 
δικαιωμάτων του Ευρωπαίου 
πολίτη.

Αν αυτό καταστεί απολύτως 
αδύνατο, ζητάμε να γίνει έστω 
μια αναφορά στο Χάρτη, στο 
άρ. 6 της Συνθήκης για την Ευ
ρωπαϊκή Ενωση και να μη μεί
νουμε στην απλή πολιτική δια
κήρυξη, κάτι που φαίνεται να ε
πιδιώκουν η Αγγλία, η Δανία, η 
Σουηδία, η Ιρλανδία και η Φιν
λανδία.

Σε μια προσπάθεια, λοιπόν, 
να διασώσω την αναφορά στο

Χάρτη, πρότεινα συμβιβαστικά 
τη διατύπωση πρωτοκόλλου 
στο άρ. 6 με περιεχόμενο τη δέ
σμευση των κρατών-μελών να 
αναλάβουν δράση μετά τη Νί
καια, για την ενσωμάτωση του 
Χάρτη στην κατεύθυνση της λε
γάμενης συνταγματοποίησης 
των Συνθηκών.

Ο αντιπρόσωπος της 
Αγγλίας, σε τόνο ξένο προς αυ
τόν που ίσχυε όλους τους μήνες 
της δουλειάς, απείλησε ότι αν 
τεθεί στο τραπέζι αυτή η πρό
ταση, η κυβέρνησή του θα α- 
πορρίψει ακόμη και την πολιτι
κή διακήρυξη για το Χάρτη. 
Θέλω στο σημείο αυτό να συγ
χαρώ αλλά και να ευχαριστή
σω δημόσια τον Ελληνα εθνικό 
αντιπρόσωπο, κ. Τ. Ιωακειμί- 
δη, ο οποίος, ασφαλώς σε πλή
ρη συνεννόηση με την πολιτική 
του ηγεσία, ετήρησε στο θέμα 
των Θεμελιωδών Δικαιωμά
των, αλλά και σε άλλα θέματα 
σχετικά με το δημοκρατικό έλ
λειμμα, στάση που τιμά τη χώ
ρα μας».

-  Αυτό εννοείτε ως δημοκρα
τικό έλλειμμα της μέλλου- 
σας Συνθήκης;
«Ασφαλώς και αυτό, αλλά 

και κάτι άλλο επίσης βαρυσή
μαντο: δεν τηρείται με συνέ
πεια, στο σχέδιο των νέων Συν
θηκών, ο κανόνας ότι κάθε νο
μοθετική απόφαση του Συμ
βουλίου προϋποθέτει τη συνα- 
πόφαση του Ευρωκοινοβουλί
ου. Δυστυχώς, δεν υπάρχει ό
ραμα για την Ευρωπαϊκή Ενω
ση».

-  Δεν υπάρχει όραμα από 
την ηγεσία της Ευρώπης 
φαντάζομαι. Γιατί το λέτε ό
μως αυτό;
«Οραμα σημαίνει μεγάλη 

σύλληψη και η σύλληψη προϋ
ποθέτει μια συζήτηση για το ι
στορικό νόημα της Ευρωπαϊ
κής Ενωσης και συνακόλουθα 
των ευρωπαϊκών θεσμών. Μια 
τέτοια συζήτηση όχι μόνο δεν έ
γινε, αλλά και καμιά κυβέρνη
ση δεν ζήτησε να γίνει. Κι αυτό

γιατί προφανώς υπάρχει επί
γνωση πως μια τέτοια συζήτηση 
θα απεκάλυπτε τη “γύμνια” σε 
ιδέες και την έλλειψη προοπτι
κής για το ιστορικό μέλλον».

-  Ποιος θα ήταν, κατά τη 
γνώμη σας, ο προβληματι
σμός που θα άνοιγε το δρόμο 
για την αναζήτηση του ιστο
ρικού μέλλοντος της Ευρώ
πης;
«Τον προβληματισμό αυτόν 

τον έχω προτείνει στο Ευρω
παϊκό Κοινοβούλιο, το οποίο, 
στην ουσία του, τον έχει δεχτεί: 
Η προσπάθεια να συλλάβουμε 
το μέλλον της Ευρώπης στη βά
ση ενός ομοσπονδιακού κρά
τους ή, αντίθετα, στη βάση μιας 
χαλαρής διακυβερνητικής σχέ
σης παραβλέπει τον ιστορικά 
πρωτόγνωρο χαρακτήρα της 
Ευρώπης, που δεν είναι και ού
τε μπορεί να γίνει ποτέ κράτος, 
αλλά ούτε και μια χαλαρή δια
κυβερνητική σχέση. Το συναρ
παστικό στοίχημα για την Ευ
ρώπη είναι η διαμόρφωση ενός 
πρωτόγνωρου θεσμικού οικο
δομήματος, που και τους λαούς 
θα ενώνει και τον πυρήνα της 
κυριαρχίας των κρατών θα δια
σώζει».

-  Αυτή η θεωρητική σας κα
τασκευή πώς μπορεί να συν
δεθεί με τα συγκεκριμένα 
προβλήματα που θα αντιμε
τωπίσει η Διακυβερνητική 
στη Νίκαια;
«Η αντίληψη που σας εξέθε

σα μπορεί να αξιοποιηθεί στα 
βασικά και συγκεκριμένα θε
σμικά προβλήματα που μας α
πασχολούν και έτσι οι επιλεγό
μενες λύσεις να μην είναι απο
τέλεσμα “φθηνού” παζαριού 
μεταξύ “μεγάλων” και “μι
κρών”, αλλά έκφραση ενός ενι
αίου συστήματος.

Λόγω ελλείψεως χρόνου θα 
περιοριστώ σ’ ένα και μόνο πα
ράδειγμα. Η Ευρωπαϊκή Ενω
ση ως ένωση κρατών, θεσμικά, 
εκφράζεται με το Συμβούλιο 
των Υπουργών. Αν είναι έτσι, 
τότε εκεί πρέπει να ισχύει κατ’

αρχήν ισοτιμία μεταξύ των 
κρατών-μελών άσχετα από τον 
πληθυσμό τους. Για να αποφεύ
γεται όμως μια απόφαση του 
Συμβουλίου των Υπουργών, 
βασισμένη στην πλειοψηφία 
των κρατών, να βρεθεί αντίθε
τη με την πλειοψηφία των Ευ
ρωπαίων πολιτών, θα πρέπει η 
απόφαση της πλειοψηφίας των 
κρατών να συνεπάγεται και την 
πλειοψηφία των πολιτών της 
Ευρώπης (σύστημα διπλής 
πλειοψηφίας που υποστηρίζει 
και το Ευρωπαϊκό Κοινοβού
λιο και η Ελλάδα).

Αντ’ αυτού, συζητείται σύ
στημα όπου κάθε κράτος έχει 
ανάλογα με τον πληθυσμό του 
περισσότερους ή λιγότερους 
πόντους από το άλλο. Και γίνε
ται ένα παζάρι που αναιρεί και 
το θεσμικό χαρακτήρα του 
Συμβουλίου, ως οργάνου έκ
φρασης της Ευρωπαϊκής Ενω
σης ως ένωσης κρατών, αλλά 
και τη θεσμική λογική της όλης 
Ευρωπαϊκής Ενωσης.

Από την άλλη μεριά, η Ευρώ
πη ως ένωση λαών εκφράζεται 
από το Ευρωπαϊκό Κοινοβού
λιο. Γι’ αυτό θα έπρεπε η σύν
θεση του Ευρωπαϊκού Κοινο
βουλίου να είναι καθαρά αντι
προσωπευτική. Η αντιπροσω- 
πευτικότητα όμως οφείλει να 
σχετικοποιηθεί στο μέτρο, και 
μόνο στο μέτρο, που η εφαρμο
γή της είτε αφήνει απ’ έξω κά
ποιους λαούς ή τους δίνει τόσο 
λίγους βουλευτές, π.χ. κάτω α
πό τέσσερις, ώστε να είναι πρα
κτικά ανύπαρκτοι στις διαδικα
σίες του Ευρωπαϊκού Κοινο
βουλίου. Αυτή η ειδική μέριμνα 
υπέρ των μικρών κρατών δικαι
ολογείται, διότι στο Ευρωπαϊ
κό Κοινοβούλιο δεν εκπροσω
πείται ο -ανύπαρκτος άλλωστε- 
“ευρωπαϊκός λαός” αλλά οι 15 
ευρωπαϊκοί λαοί».

Ο «σκΗηρός 
πυρήνας»

-  Πολλά έχουν ακουστεί
σχετικά με μια «ενισχυμένη

«Το συναρπαστικό στοίχημα για την Ευρώπη είναι η διαμόρφωση 
ενός πρωτόγνωρου θεσμικού οικοδομήματος, που και τους λαούς θα ενώνει 

και τον πυρήνα της κυριαρχίας των κρατών θα διασώζει».
συνεργασία» τριών, τεσσά
ρων ή πέντε κρατών, τη δη
μιουργία δηλαδή μιας «πρω
τοποριακής ομάδας», ενός 
«σκληρού πυρήνα» εντός 
της Ε.Ε. Πιστεύετε πως κάτι 
τέτοιο είναι εφικτό;
«Οταν θα έχουν προσχωρή

σει τα 12 νέα κράτη-μέλη, η ει
κόνα της Ευρωπαϊκής Ενωσης 
θα έχει ριζικά αλλάξει. Θα υ
πάρχουν μεγάλες διαφορές στο 
οικονομικό επίπεδο, στο επίπε
δο αποτελεσματικότηταςτων ε
θνικών θεσμών, αλλά και σημα
ντικές διαφορές σε επίπεδο πο
λιτικής αντίληψης. Γι’ αυτό και 
μόνο γι’ αυτό οι “15” συμφώνη
σαν την κατοχύρωση μιας Ευ
ρώπης που, υποτίθεται προσω
ρινά, θα λειτουργεί με δύο τα
χύτητες ώστε τα παλαιό και εύ
ρωστα κράτη να μην “καθυστε

ρούν”, να μην υποστούν δηλα
δή ζημιά από την είσοδο των 
πτωχότερων. Το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο και κάποιες χώ
ρες, μεταξύ των οποίων και η 
Ελλάδα παρουσίασαν μια θέση 
που κι εγώ θεωρώ τη μόνη ορθή 
και την οποία ανέπτυξε για την 
Ελλάδα, ο εθνικός μας εκπρό
σωπος στη Διακυβερνητική 
Διάσκεψη καθ. κ. Π. Ιωακειμί- 
δης.

Ο θεσμός αυτός είναι ανα
γκαίος εν όψει της διεύρυνσης. 
Πρέπει να γίνει δεκτός, αλλά 
υπό ορισμένους αυστηρούς ό
ρους, όπως είναι π.χ. ότι η ενι- 
σχυμένη συνεργασία επιτρέπε
ται μόνο ως έσχατο μέσον, μό
νο αν δεν μπορεί να υπάρχει 
συμμετοχή όλων, μόνο εάν υ
πάρχει σύμφωνη γνώμη της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής και α

πόφαση με ειδική πλειοψηφία 
του Συμβουλίου και μόνο αν 
τελικά την εγκρίνει το Ευρω
παϊκό Κοινοβούλιο. Αν στη Νί
καια ψηφιστεί ο θεσμός χωρίς 
τους όρους αυτούς, τότε η ενι- 
σχυμένη συνεργασία από μο
χλός εξέλιξης της Ευρωπαϊκής 
Ενωσης, από κίνητρο επίσπευ
σης της εξέλιξης και των μη 
συμμετεχουσών χωρών θα με
ταβληθεί σε Βατερλό της Ευ
ρωπαϊκής Ενωσης. Δυστυχώς, 
μέχρι στιγμής, παραμένει αβέ
βαιο αν η λειτουργία της ενι- 
σχυμένης συνεργασίας θα ε- 
ξαρτάται από την έγκριση του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 
Αν amó τελικά δεν θεσπιστεί ή 
θεσπιστεί κατά τρόπο ανεπαρ
κή, εγώ είμαι αντίθετος με ό- 
λον το θεσμό».

-  Η πρόβλεψή σας, με δυο

λόγια, για το Συμβούλιο Κο
ρυφής στη Νίκαια;
«Πιστεύω πως μόνο ένα θαύ

μα μπορεί να σώσει τη Νίκαια. 
Η ώς σήμερα κατάσταση στη 
Διακυβερνητική είναι απαρά
δεκτη, δυσάρεστη, μίζερη, άψυ
χη, χωρίς πολιτική σύλληψη. 
Για τα δεδομένα της Ευρωπαϊ
κής Ενωσης, η Διακυβερνητική 
μέθοδος, μέθοδος γραφειο
κρατική και διοικητική στα χέ
ρια μη πολιτικών, έχει χρεοκο
πήσει».

-  Αν δεν πραγματοποιηθεί 
το θαύμα, ποια θα είναι η 
στάση του Ευρωπαϊκού Κοι
νοβουλίου;
«Δεν ξέρω ποια θα είναι, ξέ

ρω όμως ποια θα έπρεπε να εί
ναι: αρνητική έκθεση, εκστρα
τεία στα εθνικά κοινοβούλια 
για την μη επικύρωση των Συν

θηκών. Και προχωρώ περισσό
τερο: στην περίπτωση αυτή, συ
νεπές θα ήταν το Κοινοβούλιο 
κάνοντας χρήση του άρθρου 49 
της Συνθήκης για την Ευρωπαϊ
κή Ενωση, να μην εγκρίνει τη 
διεύρυνση χωρίς προηγούμενη 
περαιτέρω θεσμική μεταρρύθ
μιση».

Εντοθή με 
προθεσμία

-  Και ποια θα είναι η εξέλιξη 
έπειτα από ένα πιθανό ναυά
γιο της Νίκαιας;
«Στη Νίκαια θα πρέπει να 

δοθεί εντολή, με προθεσμία, 
προς ένα πολιτικό σώμα με ισό
τιμη συμμετοχή τριών παραγό
ντων: των εθνικών κυβερνήσε
ων, των εθνικών κοινοβουλίων 
και του Ευρωπαϊκού Κοινο
βουλίου, για τη συνταγματοποί- 
ηση των Συνθηκών. Βέβαια, 
amó καλό θα ήταν να γίνει είτε 
πετύχει είτε αποτύχει η Νί
καια».

-  Αναφερθήκατε και προη
γουμένως στη συνταγματο- 
ποίηση των Συνθηκών. Τι 
εννοείτε με αυτό;
«Amó είναι θέμα μιας άλλης 

συνέντευξης ή ενός άλλου κει
μένου και δεν απαντάται πρό
χειρα. Βέβαια απόψεις περί 
του τι είναι αυτή η συνταγματο- 
ποίηση, υπάρχουν τόσες όσοι 
και οι σχετικοί -και οι άαχετοι- 
που μιλούν περί αυτού. Περιο
ρίζομαι σε μία μόνη παρατήρη
ση: η Ενωση διαχειρίζεται τμή
ματα της εθνικής κυριαρχίας 
των κρατών-μελών. Αρα ασκεί 
εν πολλοίς άμεση εξουσία πά
νω στους Ευρωπαίους πολίτες. 
Τα Συντάγματα ήρθαν πάντοτε 
για να καθυποτάξουν την εξου
σία σε σαφείς και κατανοητούς 
κανόνες δικαίου. Η Ευρώπη 
χρειάζεται Σύνταγμα όχι βέ
βαια για να καταστεί κράτος 
αλλά ακριβώς για να εξασφα
λιστεί ότι δεν θα γίνει κράτος, 
κι ότι θα μείνει πιστή στο ιστο
ρικό της νόημα ως ένωση και 
λαών και κρατών».

Τώρα, η Olympic Club σε Ιωάννινα και Λήμνο 
Πετάξτε με αεροσκάφη τύπου jet και απολαύστε προνόμια 
Πρώτης Θέσης!

Θεσσαλονίκη, Αλεξανδρούπολη, 
Κέρκυρα

»X Προτεραιότητα στην κράτηση θέσης και στη λίστα αναμονής αεροδρομίου
✓  24ωρο Δωρεάν Parking

Ειδικό check-in desk
»X 20 κιλά δωρεάν μεταφορά αποσκευών
✓  Αίθουσα V.I.P. σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη
> / Μεσαίο κενό κάθισμα (Β-737)
| /  Ποτό-αναψυκτικό, Snacks, Εφημερίδες εν πτήσει

Προτεραιότητα στην παραλαβή αποσκευών
ΐ /  520 μίλια στα μέλη του Frequent Flyer Program (one-way)

www.olympic-airways.gr

http://www.olympic-airways.gr
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ΓΑΛΛΙΑ - ΓΕΡΜ ΑΝΙΑ  διαφώ νησαν στο θέμα τω ν αναλογιώ ν στην Ε.Ε.

Ια xdAaoav otic ψήφους

0  Σιράκ με τον Σρέντερ στο Ανόβερο. Η Γερμανία διεκδικεί εκπροσώπηση ανάλογη του πληθυσμού 
της, η Γαλλία αντιδρά και το μέλλον της Νίκαιας μοιάζει ζοφερό

ΑΝΟΒΕΡΟ

Εξαιρετικά δυσχερές 
προμηνύεται το έργο 
της συνόδου κορυφής 

της Ε.Ε. στη Νίκαια, από 7 
ώς 9 Δεκεμβρίου, λόγω 
των διαφωνιών σχετικά με 
τις μεταρρυθμίσεις που θα 
επιτρέψουν την είσοδο 
νέων μελών, μετά και τη 
χθεσινή αποτυχία της 
Γαλλίας και της Γερμανίας 
να γεφυρώσουν τις μεταξύ 
τους αντιθέσεις.

Ο πρόεδρος της Γαλλίας, 
Ζακ Σιράκ, και ο καγκελάριος 
της Γερμανίας, Γκέρχαρντ 
Σρέντερ, συναντήθηκαν στο 
Ανόβερο, όμως οι συνομιλίες 
τους χαρακτηρίστηκαν «δύ
σκολες», ιδίως σε ό,τι αφορά 
το μελλοντικό αριθμό ψήφων 
που θα διαθέτει κάθε χώρα- 
μέλος.

Η Γερμανία θεωρεί ότι θα 
πρέπει να διαθέτει μεγαλύτε
ρο αριθμό ψήφων που θα α- 
νταποκρίνεται στο ποσοστό 
του πληθυσμού της επί του συ
νολικού πληθυσμού της Ε.Ε. 
Οι μεγαλύτερες χώρες της 
Ε.Ε. είναι η Γερμανία με 82 ε- 
κατ. κατοίκους, η Βρετανία με 
59,2, η Γαλλία με 59 και η Ιτα
λία με 57,6.

«Συμφωνήσαμε ότι θα κατα
λήξουμε σε συμφωνία», είπε 
χαρακτηριστικά ο Γκέρχαρντ 
Σρέντερ, χωρίς να προσδιορί
σει το χρονοδιάγραμμα.

«Αν υπάρξει λύση, αυτή θα 
έρθει όταν έρθει, αλλά αν έρ
θει, θα είναι στο τελευταίο λε

πτό της Νίκαιας», είπε και ο 
Ζακ Σιράκ, ο οποίος επισήμα- 
νε ότι παραμένουν ακόμη «πο
λύ δύσκολα θέματα προς ρύθ
μιση».

Πάντως ο Σρέντερ εξέφρα- 
σε τη βεβαιότητα ότι «η Νί
καια δεν πρόκειται να αποτύ- 
χει λόγω της οποιοσδήποτε 
γαλλο-γερμανικής διαφοράς»,

τονίζοντας ότι το θέμα των ψή
φων «δεν είναι διμερής υπόθε
ση», αλλά αφορά πολλές άλλες 
χώρες-μέλη της Ε.Ε.

«Πρέπει να εξασφαλίσουμε

ότι οι μεγάλες χώρες δεν θα ο
δηγηθούν σε αμυντική θέση», 
τόνισε, επιμένοντας ότι οι με
γάλες χώρες δεν μπορούν να 
είναι δέσμιες των αποφάσεων 
των μικρών χωρών.

Οι υπουργοί Εξωτερικών 
των «15» συνεδρίασαν από 
χθες στις Βρυξέλλες προκειμέ- 
νου να προωθήσουν το θέμα 
της αναμόρφωσης των θεσμών 
της Ε.Ε. Πηγές της Ευρωπαϊ
κής Ενωσης εκτιμούν ότι η συ
νάντηση αυτή δεν αρκεί για να 
σημειωθεί σημαντική πρόοδος 
πριν από τη σύνοδο κορυφής 
της Νίκαιας. Πάντως η Γαλλία 
παρουσίασε ένα νέο κείμενο 
που προβλέπει την «ισότιμη α
νακύκλωση» των χωρών-με- 1  

λών στην Ευρωπαϊκή Επιτρο
πή σε περίπτωση που στη Νί
καια επικρατήσει η «περιορι
σμένη» φόρμουλα για τη σύ
σταση της Κομισιόν.

Σε εκκρεμότητα είναι και το 
θέμα της ενισχυμένης πλειο- 
ψηφίας στα συμβούλια υπουρ
γών, καθώς πολλές χώρες α- 
ντιτίθενται στην απώλεια του 
δικαιώματος αρνησικυρίας.

Αντιθέτως, έχει σχεδόν επι
τευχθεί συναίνεση στο θέμα 
των «ενισχυμένων συνεργα
σιών» που θα επιτρέπουν σε ο
μάδες χωρών να κινούνται τα
χύτερα σε ορισμένους τομείς. 
Στο θέμα αυτό παραμένει σε 
εκκρεμότητα το ενδεχόμενο 
«ενισχυμένων συνεργασιών» 
στον τομέα της εξωτερικής πο
λιτικής και της άμυνας.

(Γα Λ Λ .  Πρακτορείο, Ασ. Πρες)

ΛΟΝΔΙΝΟ
Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΝΙΑΩΤΗ

Μ πρίτνεϊ ονομάζεται το πρώτο γενετικά 
μεταλλαγμένο κοτοπουλάκι, που θα 

γεννάει αυγά με ειδικές πρωτεΐνες για την 
καταπολέμηση του καρκίνου -έτσι τουλάχιστον 
θα υποστηρίζουν την Τετάρτη οι επιστήμονες 
που δημιούργησαν την Ντόλι, το πρόβατο. Το 
ινστιτούτο Roslin θα παρουσιάσει την Μπρίτνεϊ, 
που πήρε το όνομα της Αμερικανίδας ποπ σταρ 
Μπρίτνεϊ Σπίαρς, σε επιστημονικό συμπόσιο στο 
Εδιμβούργο. Σύμφωνα με πληροφορίες των

βρετανικών 
κυριακάτικων 
εφημερίδων, οι 
επιστήμονες 
«άλλαξαν το 
γενετικό υλικό 
της κότας, έτσι 
ώστε το ασπράδι 
των αυγών της να 
περιέχει
πρωτεΐνες που θα 
βοηθούν στην 
καταπολέμηση 
καρκίνου, κυρίως 

του μαστού και των ωοθηκών». Οι επιστήμονες, 
με έδρα το Εδιμβούργο, συνεργάστηκαν στενά 
με Αμερικανούς επιστήμονες της εταιρείας 
βιοτεχνολογίας Viragen και χρειάστηκαν 2 
χρόνια για να δημιουργήσουν την Μπρίτνεϊ. 
Μέχρι τώρα η εργαστηριακή δημιουργία 
συγκεκριμένων πρωτεϊνών που συντελούν στην 
αντιμετώπιση του καρκίνου, ήταν εξαιρετικά 
δύσκολη. Σύμφωνα με τους επιστήμονες, κάθε 
γενετικά μεταλλαγμένο κοτόπουλο θα γεννά 
περίπου 250 αυγά τον χρόνο, που θα περιέχουν 
«όλες τις απαραίτητες πρωτεΐνες». Τόσο οι 
επιστήμονες του Roslin, όσο και οι Αμερικανοί 
συνάδελφοί τους από τη Viragen, αρνήθηκαν να 
κάνουν περισσότερα σχόλια για την Μπρίτνεϊ 
πριν από την επίσημη παρουσίαση την Τετάρτη.

Αντί για 
πίτουρα 
θα «τρώει» 
τον καρκίνο

Η Αριστερά έγινε Κέντρο και η Δεξιά.....Αριστερά»
Στη Σουηδία οι σοσιαλδημοκράτες εγκαταλεί
πουν τα συνθηματά τους προς όφελος του εκ

συγχρονισμού και τα υιοθετούν οι συντηρητικοί

ΣΤΟΚΧΟΛΜΗ
Της ΑΛΙΚΗΣ ΤΣΙΛΙΧΡΗΣΤΟΥ

Στόχος επιθέσεων ένθεν κακεί- 
θεν έχει καταστεί το κέντρο 

στον πολιτικό χώρο. Οι αντίπαλοι 
των άκρων επιπίπτουν σ’ αυτόν 
σφετεριζόμενοι ιδέες του και προ
σαρμόζοντας τες  στη δική της ιδεο
λογία. Αυτό φαίνεται στη Σουηδία έ
ντονα, αλλά και αλλού. 0  Μπλερ 
συνεχίζει τον θατσεριομό, ο Κλίντον 
εισέβαλε οτα παραδοσιακά εδάφη 
των Ρεπουμπλικανών. Οι Σουηδοί 
σοσιαλδημοκράτες ένιωοαν να α
πειλούνται όταν στη δική τους πα
ραδοσιακή θέση εγκαταστάθηκε το 
πρώην κομμουνιστικό κόμμα, «Η 
Αριστερά σήμερα», που έφτασε αι
σίως οτο 1/2 περίπου τπς δύναμης 
του σοσιαλδημοκρατικού κόμμα
τος. Με ποια πολιτική κατάφερε να 
υπερβεί το Αριστερό κόμμα το πο
σοστό του, που ήταν γύρω στα 4%; 
Αντιγράφοντας απλώς παλαιότερη 
εκδοχή της σοσιαλδημοκρατίας!

Οταν προχθές ο Πέροον λάνσα
ρε την ιδέα της άρσης του δικαιώ
ματος των δήμων και νομαρχιακών 
συμβουλίων να μετοχοποιούν όλα 
τα πρώτα Βοηθειών, για ν' ανεβάσει 
τα απελπιστικά χαμηλά του ποσο
στά, η Γκούντρουν Χίμαν, η αριστε

ρή ηγέτις, του τη βγήκε αριστερο- 
δεξιά, λέγοντας πως συμφωνεί με 
τα αστικά κόμματα, ότι ένα τέτοιο 
μέτρο δηλαδή, θα ήταν αντιδημο- 
κρατικό και αντισυνταγματικό.

Το ωράριο
Κεντροδεξιά κινήθηκε και το κόμ

μα των Πρασίνων, που συνεργάζε
ται, όπως όπως και το Αριστερό, με 
την κυβέρνηση. Πίεση από τα αρι
στερά άσκποαν κυρίως στο αίτημα 
της μείωσης του εργασιακού ωρα
ρίου. Εδώ κι αν δεν μετατοπίστηκε 
δεξιά η σουηδική σοσιαλδημοκρα
τία και το προπύργιό της το συνδι
καλιστικό κίνημα, μετατρεπόμενο 
από αλλοτινή πρωτοπορία της Ευ
ρώπης, σε οπισθοφυλακή της. Οι 
σοσιαλδημοκράτες αποφάσισαν τη 
μείωση κατά μιας ημέρας τον χρό
νο, από το 2002 και μέσα σε μια πε
νταετία, με δικαίωμα επιλογής από 
τον εργαζόμενο αν θα είναι διακο
πές, η μείωση σε ώρες /  μέρα ή ε
βδομάδα. Προς εξευμενισμό βά

σης έκαναν και την υποτιθέμενη ε
πανάσταση, να αναδείξουν γυναίκα 
γραμματέα της L.O. της Ενωσης 
Εργατών Σουηδίας, την Λούντιμπι 
Βεντίν, τη στιγμή που η μια στους 
δυο βουλευτές είναι γυναίκα.

Οι δημοσιογράφοι
— Το 31 % των δημοσιογράφων συ
μπαθούν το Αριστερό κόμμα, 27% 
τη σοσιαλδημοκρατία και 10% τους 
Πράσινους, δηλαδή τα 2/3 του σου
ηδικού δημοσιογραφικού σώματος 
ψηφίζει Αριστερά και όμως άφηναν 
να περνούν στο ντούκου οι Βόμβες 
κατά των δημοσιογράφων του Βελι
γραδιού, για να μάθουν να γρά
φουν... σωστότερα. Μετά απ’ αυτά 
τι το επαναστατικό θα μπορούσε 
κανείς να αναμείνει από τη νέα ηγέ- 
τιδα της σημερινής Ενωσης Εργα
τών Σουηδίας για τους νεόπτω
χους, άνεργους, μόνες μητέρες ή 
το υποαπασχολούμενο υποπρολε
ταριάτο των ξένων; Το εξάωρο ή
ταν αίτημα του γυναικείου κινήμα

τος, συμπεριλαμβανομένων και 
των Σοσιαλδημοκρατών ήδη από το 
’70. Κατά τ ’ άλλα, η υγεία των ερ
γαζομένων σήμερα είναι η χειρότε
ρη παρά ποτέ κι η ψαλίδα της ανι
σότητας πουθενά δεν αυξάνει όσο 
στο πρώην πρότυπο ισότητας χώ
ρα, τη Σουηδία...

Το κωμικοτραγικό είναι, ότι μετα
τοπίζεται προς τα αριστερά... η Δε
ξιά της Σουηδίας. Οι Μοντεράτο και 
με εμπνευστή και ιδεολόγο έναν 
πρώην Χιλιανή πρόσφυγα, τον Μα- 
ουρίτσιο Ρόχα, υψώνουν τη σημαία 
της αλληλεγγύης, τουλάχιστον σαν 
σύνθημα, αφού το εγκατέλειψαν οι 
σοσιαλδημοκράτες, μη τυχόν και 
κατηγορηθούν για έλλειψη εκσυγ
χρονισμού.

Κοινός στόχος, ο πόθος της ε 
ξουσίας για την εξουσία; Πάντως κι 
οι μεν κι οι δε μιλούν για «όλα» ή ό
λοι για τίποτα, με οικτρές ίσως συ
νέπειες κι ως προς την προοπτική 
προσέλκυσης στην πολιτική νέων. 
Αν οι ρυθμοί στρατολόγησης συνε
χιστούν με τους ρυθμούς των τε
λευταίων ετών, τα σουηδικά κόμμα
τα θα έχουν σβήσει το 2013... προ
ειδοποιεί έρευνα του υπουργείου 
Δημοκρατίας. Τουλάχιστον τα ση
μερινά κόμματα, να προσθέ
σουμε...


